
Protokół z XXI Sesji Rady Gminy Kowiesy w dniu 26 września 2012 roku 

PR OT OKÓŁ Nr XXl/2012 

z XXI Sesji Rady Gminy odbytej w dniu 26 września 2012 roku w sali konferencyjnej Urzędu 

Początek Sesji godzina 13.00 
Zakończenie Sesji godzina 15.00 

Ustawowy stan radnych 15 
Faktyczny stan radnych 14 

Gminy Kowiesy 

W sesji uczestniczyło 14 radnych - nieobecna była radna Elżbieta Adamczyk według załączonej 
listy obecności /załącznik nr 1/, Pani Ewa Pawlak - Radna Powiatu Skierniewickiego, Pani Lidia 
Wiedeńska - Dyrektor Szkoły Podstawowej w Kowiesach, Pani Maria Cygan - Dyrektor Publicznego 
Gimnazjum w Jeruzalu oraz sołtysi zgodnie z listą obecności /załącznik nr 2 do protokołu/. 

W sesji udział wzięli: 
Pan Andrzej Józef Luboiński - Wójt Gminy, 
Pani Beata Heleniak - Skarbnik Gminy, 
Pani Teresa Słoma - Sekretarz Gminy. 

Ad.1 
Otwarcia Sesji dokonała pani Barbara Kowalska - Przewodnicząca Rady Gminy, która serdecznie 
powitała wszystkich przybyłych na dzisiejszą sesję. 

Ad. 2 
Następnie Przewodnicząca Rady Gminy stwierdziła, iż dzisiejsze obrady są prawomocne, ponieważ 
na stan 15 radnych w sesji bierze udział 14 radnych. 

Ad. 3 
W kolejnym punkcie Przewodnicząca Rady Gminy przedstawiła planowany porządek obrad: 

Porządek obrad: 

1. Otwarcie posiedzenia. 
2. Stwierdzenie prawomocności obrad. 
3. Przedstawienie porządku obrad. 
4. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji rady gminy. 
5. Informacja Wójta o działalności między sesjami. 
6. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przyjęcie przez Gminę Kowiesy zadań 

Powiatu Skierniewickiego z zakresu budowy fragmentu drogi powiatowej Nr 1330 E na terenie 
gminy Kowiesy. 

7. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia regulaminu wynagradzania nauczycieli. 
8. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Kowiesy na lata 2012-2015. 
9. Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu i w budżecie gminy na 2012 rok. 
1 O. Interpelacje i zapytania radnych. 
11. Wolne wnioski i informacje. 
12. Zamknięcie obrad. 

Z wnioskiem o zmianę porządku obrad wystąpił Wójt Gminy - Andrzej Józef Luboiński, który wniósł 
o wprowadzenie do porządku obrad po punkcie 9 punktu 1 O i punktu 11 w brzmieniu: ,,Podjęcie 
uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości w drodze umowy darowizny" -
członkowie komisji rady gminy na posiedzeniu w dniu wczorajszym postanowili o przyjęciu na cele 
publiczne nieruchomości w Wędrogowie nr ew. 82/2 oraz nieruchomości obejmujących działki o nr 
16/6, 15/8 i 15/10 na Wymysłowie. 

Wniosek o zmianę porządku obrad poddano pod glosowanie. W głosowaniu jawnym udział wzięło 14 
radnych, 14 radnych głosowało za przyjęciem porządku, nikt nie głosował przeciw, nikt nie wstrzymał 
się od głosu. Wniosek o zmianę porządku został przyjęty 14 głosami. 
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Po zmianie porządek obrad przedstawia się następująco: 

1. Otwarcie posiedzenia. 
2. Stwierdzenie prawomocności obrad. 
3. Przedstawienie porządku obrad. 
4. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji rady gminy. 
5. Informacja Wójta o działalności między sesjami. 
6. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przyJęc1e przez Gminę Kowiesy zadań 

Powiatu Skierniewickiego z zakresu budowy fragmentu drogi powiatowej Nr 1330 E na terenie 
gminy Kowiesy. 

7. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia regulaminu wynagradzania nauczycieli. 
8. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Kowiesy na lata 2012-2015. 
9. Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu i w budżecie gminy na 2012 rok. 
10. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości w drodze umowy 

darowizny. 
11. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości w drodze umowy 

darowizny 
12. Interpelacje i zapytania radnych. 
13. Wolne wnioski i informacje. 
14. Zamknięcie obrad. 

Porządek sesji po zmianach został poddany pod głosowanie. W głosowaniu jawnym udział wzięło 14 
radnych, 14 radnych głosowało za przyjęciem porządku, nikt nie głosował przeciw, nikt nie wstrzymał 
się od głosu. Porządek został przyjęty 14 głosami. 

Ad.4 
W następnym punkcie przystąpiono do przyjęcia protokołu z XX Sesji Rady Gminy. Z uwagi na fakt, 
iż protokół był przesłany w materiałach jego treści nie odczytywano. Przy braku uwag do protokołu 
przystąpiono do jego przyjęcia w drodze głosowania. W głosowaniu jawnym za przyjęciem protokołu 
głosowało 14 radnych, nikt nie głosował przeciw, nikt od głosu się nie wstrzymał. Protokół został 
przyjęty 14 głosami. 

Ad.5 
Kolejny punkt to informacja Wójta o działalności między sesjami. Pani Przewodnicząca oddała głos 
Wójtowi Gminy, który przedstawił informację z działalności między sesjami jak poniżej: 

Z zakresu zadań inwestycyjnych: 
1. Przetarg na modernizację SUW w Starym Wylezinie odbył się 20 września. Wpłynęły trzy 

oferty: 
a) Rosmosis Wawrzyniak - Perzyce 
154.454,89 zł netto /189.979,51 zł brutto/, 
b) Hydroterm Biernacki Zygmunt - Bydgoszcz 
112.932,06 zł netto /138.906,43 zł brutto/, 
c) Hydro-System - Paradowski Tomasz - Szpetal Górny 
164.985,48 zł netto /202.932, 14 brutto/. 
Postępowanie przetargowe wygrała firma Hydroterm. 

2. Trwają prace budowlane ścian zewnętrznych i nośnych budynku świetlicy wiejskiej z częścią 
dla OSP w Woli Pękoszewskiej. 

3. Modernizacja drogi w Chełmcach została zakończona i odebrana. 
4. Przetarg na dostawę destruktu wraz z rozłożeniem w ramach funduszu sołeckiego wygrała 

firma WOTEX - 70 zl/t netto czyli 86, 1 O zł/t brutto. 
Destrukt został dostarczony do sołectw i odebrany przez sołtysów wsi. 

5. Przetarg na modernizację drogi w Chojnatce wygrała firma WOTEX - 124.902,07 zł brutto. 
Umowa została podpisana i obecnie trwa realizacja zadania. 

6. Trwa realizacja umowy z firmą Sport-Grupa Sp. Z o.o. na budowę boiska i bieżni w Jeruzalu. 
Obecnie jest wykonywana podbudowa na boisku. 

7. Gmina Kowiesy uzyskała pozwolenie na budowę sieci wodociągowej w miejscowościach 
Lisna, Palinek, część Chrzczonowic. 
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Sprawy bieżące: 
1. W dniu 3 września rozpoczął się rok szkolny 2012/2013. Liczba uczniów w placówkach 

oświatowych przedstawia się następująco: 
- Publiczne Gimnazjum w Jeruzalu - 67 uczniów, 
- Szkoła Podstawowa w Kowiesach - 125 uczniów, oddział przedszkolny- 53 dzieci, 
- Niepubliczna Szkoła Podstawowa w Turowej Woli - 28 uczniów, 
- Zespół Wychowania Przedszkolnego w Turowej Woli - 25 dzieci, 
- Zespół Wychowania Przedszkolnego w Jeruzalu - 25 dzieci. 
W Szkole Podstawowej mamy zatrudnionych 15 nauczycieli i 3 pracowników obsługi, w 
gimnazjum 12 nauczycieli i 3 pracowników obsługi. 

2. Zostało wydane 230 decyzji na zwrot podatku akcyzowego zawartego w cenie oleju 
napędowego wykorzystywanego do produkcji rolnej. Kwota zwrotu - 89.816, 17 zł. 

3. Gminna Komisja ds. szacowania strat w uprawach sadowniczych kończy już pracę. 
Sporządzono 52 protokoły. 

4. W dniach 8 i 9 września odbył się IX Jarmark Wojewódzki organizowany przez Urząd 
Marszałkowski w Łodzi. W ramach LGD „Kraina Rawki" w dniu 8 września stoisko gminne 
przygotowały panie z KGW w Paplinie, natomiast 9 września stoisko gminne przygotowały 
panie z KGW w Lisnej. Obu kołom gospodyń serdecznie dziękuję. 

5. W dniu 9 września razem z panią Przewodniczącą Rady Gminy uczestniczyłem w dożynkach 
parafialnych w Chojnacie. 

6. W niedzielę 16 września wspólnie z panią Przewodniczącą Rady Gminy i panem 
Wiceprzewodniczącym brałem udział w mszy odpustowej w Jeruzalu, na której ksiądz 
celebrant poświęcił sztandar OSP Lisna. Obecnie wszystkie jednostki OSP z terenu gminy 
mają sztandary. 

7. W dniach 15 i 16 września odbyło się XXXV Święto Kwiatów, Owoców i Warzyw w 
Skierniewicach. W paradzie Gminę Kowiesy reprezentowałem wspólnie z panią 
Przewodniczącą i panem Wiceprzewodniczącym, panią Janiną Powązka, Dyrekcją, 
nauczycielami i uczniami Szkoły Podstawowej w Kowiesach oraz sadownikami ze 
Stowarzyszenia Pol-Eko-Sad. Na głównej scenie na rynku wystąpił nasz kabaret „Banialuka". 
Stoisko gminne przygotowali: w dniu 15 września - Stowarzyszenie Rozwoju Gminy Kowiesy, 
w dniu 16 września - KGW z Woli Pękoszewskiej. Wszystkim biorącym udział w tym święcie 
gorąco dziękuję. 

8. W dniu 23 września w Paplinie została odsłonięta tablica upamiętniająca por. pilota Mariana 
Bełca asa myśliwskiego z Dywizjonu 303. Dzięki dużemu zaangażowaniu pani Teresy Słomy 
- Wiceprezes LGD „Kraina Rawki", udało się pozyskać znaczny wkład finansowy na tą 
uroczystość z tego stowarzyszenia. Serdecznie za to, jak również za czuwanie nad 
przygotowaniami i przebiegiem uroczystości pani Teresie Słomie dziękuję. Za pracę w 
przygotowaniu i realizację uroczystości składam podziękowania: 
- paniom z KGW w Paplinie, 
-druhnom i druhom strażakom z OSP Paplin, a w szczególności Panu Prezesowi Tadeuszowi 
Białek, 
- pani Janinie Powązka - prowadzącej uroczystość, 

- panu Radosławowi Maros - pełniącemu funkcję fotografa. 
Na uroczystości w Paplinie udało nam się zapoczątkować współpracę z: 
- Dowództwem Sił Powietrznych Kraju, 
- Fundacją Historyczną Lotnictwa Polskiego, 
- Dowództwem 23 Bazy Lotnictwa Taktycznego w Mińsku Mazowieckim, 
- Dowództwem 32 Bazy Lotnictwa taktycznego w Łasku, 
oraz z innymi pasjonatami historii i lotnictwa polskiego. 

Wyjazdy służbowe: 
1. W niedzielę 2 września reprezentowałem Gminę Kowiesy na uroczystościach Gminnych 

Dożynek w Białej Rawskiej. 
2. W dniu 7 września brałem udział w posiedzeniu Rady Powiatowych Izb Rolniczych z powiatów 

rawskiego i skierniewickiego w świetlicy wiejskiej w Paplinie. Głównym tematem była kwestia 
ubezpieczeń upraw rolniczych z dopłatami budżetu państwa oraz sprawa podatku 
dochodowego w rolnictwie. 

3. W dniu 13 września wspólnie z panem Tadeuszem Białkiem byłem w Zyrardowie w PGE 
Dystrybucja na rozmowach z p. inż. Nadulskim odnośnie uruchomienia podstacji w Zawadach 
oraz problemów z napięciem na naszych długich liniach NN. 
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Następnie Pan Wójt wręczy/ pisemne podziękowania: 
- dla Pani Barbary Białek - Przewodniczącej KGW w Pap/inie za stoisko gminne na IX Jarmarku 
Wojewódzkim W Łodzi w dniu 08. 09. 2012r., 
- dla Pani Karoliny Banackiej - Przewodniczącej KGW w Lisnej za stoisko gminne na IX Jarmarku 
Wojewódzkim W Łodzi w dniu 09.09.2012r., 
- dla Pani Dyrektor Lidii Wiedeńskiej - za udział nauczycieli i dzieci w dniu 15. 09.2012r. w paradzie 
podczas XXXV Święta Kwiatów, Owoców i Warzyw w Skierniewicach, 
- dla Stowarzyszenia POL-EKO-SAD - za udział w dniu 15.09.2012r. w paradzie podczas XXXV 
Święta Kwiatów, Owoców i Warzyw w Skierniewicach /podziękowania odebrał Wiceprzewodniczący 
Janusz Brzeziński/, 
- dla Pani Magdaleny Dymowskiej - Przewodniczącej KGW w Woli Pękoszewskiej za stoisko gminne 
w dniu 16.09.2012r.podczas XXXV Święta Kwiatów, Owoców i Warzyw w Skierniewicach 
/podziękowania odebrała Radna Zuzanna Dudziaki, 
- dla Pani Marii Cygan - Prezes Stowarzyszenia Rozwoju Gminy Kowiesy za stoisko gminne w dniu 
16.09.2012r. podczas XXXV święta Kwiatów, Owoców i Warzyw w Skierniewicach, 
- dla Pani Haliny Cybulskiej- za występ Gminnego Kabaretu Banialuka w dniu 15.09.2012r. podczas 
XXXV Święta Kwiatów, Owoców i Warzyw w Skierniewicach /podziękowania odebrał Sołtys 
Wodzimierz Cybulski/. 
Pan Wójt odczyta/ podziękowania dla Pana Roberta Kulickiego - Piekarnia Kowiesy, dla Państwa 
Ewy, Wojciecha i Adama Kukiełka - Piekarnia Jeruzal oraz Pana Jarosława Strzeleckiego 
,,STRZELSOK" Pap/inek za dostarczenie produktów na stoiska gminne na XXXV Święto Kwiatów, 
Owoców i Warzyw w Skierniewicach. 
Pan Wójt wręczy/ równiet pisemne podziękowania: 
- dla Pani Janiny Powązka za poprowadzenie uroczystości odsłonięcia tablicy upamiętniającej por. 
pilota Mariana Be/ca asa myśliwskiego z Dywizjonu 303 w dniu 23.09.2012r., 
- dla Pana Radosława Maros za pełnienie funkcji fotografa na uroczystości odsłonięcia tablicy 
upamiętniającej por. pilota Mariana Be/ca asa myśliwskiego z Dywizjonu 303 w dniu 23.09.2012r. 

Na tym pan Wójt zakończył przedstawianie informacji między sesjami. W związku z brakiem pytań 
Pani Przewodnicząca przeszła do kolejnego punktu obrad. 

Ad.6 
Kolejny punkt to podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przyjęcie przez Gminę Kowiesy 
zadań Powiatu Skierniewickiego z zakresu budowy fragmentu drogi powiatowej Nr 1330 E na terenie 
gminy Kowiesy. Omówienia projektu dokonał pan Wójt wyjaśniając, że aby uzyskać dodatkowe punkty 
za współpracę z innymi podmiotami w ocenie wniosku o dofinansowanie li etapu budowy drogi 
Pękoszew- Wędrogów w ramach tzw. ,,Schetynówki" konieczne jest podjecie uchwały przez radę 
gminy wyrażającej zgodę na zawarcie porozumienia w zakresie przejęcia przez gminę zadań powiatu 
z zakresu budowy drogi powiatowej Nr 1330 E. Umowa o partnerstwie będzie określała wkład 
finansowy powiatu - 5 tys. zł. Ponadto zostanie również zawarte porozumienie z Nadleśnictwem na 
dofinansowanie przedmiotowej inwestycji - kwota dofinansowania to 50 tys. zł. 

Radni nie wnieśli żadnych uwag do przedstawionego projektu uchwały. Przystąpiono do odczytaniu 
projektu i głosowania. W głosowaniu jawnym nad projektem uchwały udział wzięło 14 radnych. 14 
radnych głosowało za podjęciem uchwały, nikt nie głosował przeciw, nikt od głosu się nie wstrzymał. 
Uchwala została podjęta 14 głosami. 

Ad.7 
Kolejny punkt to podjęcie uchwały w sprawie przyJęcIa regulaminu wynagradzania nauczycieli. 
Omówienia projektu dokonała pani Ewa Pawlak - kierownik GZO wskazując, z uwagi na szczegółowe 
omówienie postanowień regulaminu na wczorajszym posiedzeniu komisji, jedynie na najważniejsze 
zmiany wprowadzane przedmiotową regulacją: 
a) Dodatek motywacyjny: 

• Wysokość środków finansowych na wypłatę dodatków motywacyjnych - 3% kwoty planowanej 
na wynagrodzenia zasadnicze zatrudnionych nauczycieli /w dotychczas obowiązującym 
regulaminie jest 2%/, 

• Wysokość dodatku: 

- dla nauczyciela od 100 do 250 z!, /obecnie jest 50-150 zł/; 
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- dla dyrektora szkoły od 100 do 300 z! /obecnie jest 50-200 z!/. 

b) Dodatek funkcyjny: 

• Wysokość dodatku - minima i maksima wysokości dodatku w zależności od liczby uczniów: 

- w szkołach do 100 uczniów - 200 - 400 zł /obecnie jest 350 z!, w projekcie omawianym w 
kwietniu było 400 zł/, 

- w szkołach od 101 do 150 uczniów - 300 - 600 z! /obecnie jest 450 zł w projekcie omawianym 
w kwietniu było 600 z!/, 

- w szkołach od 151 do 200 uczniów - 400 - 800 z! / obecnie mamy zapis, że w szkołach 
powyżej 150 uczniów - 550 z!, w projekcie omawianym w kwietniu było 800 zł/, 

- w szkołach powyżej 200 uczniów - 500 - 1000 z!/ w projekcie przedstawionym w kwietniu br. 
było 1 OOO z!/; 

• Wysokość dodatku funkcyjnego dla nauczycieli, którym powierzono realizację dodatkowych 
zadań i zajęć: 

- za powierzenie wychowawstwa w zależności od liczby uczniów do 20 uczniów - 80 
zł, powyżej 20 - 100 z! /obecnie jest 2 z! od jednego ucznia, w projekcie 
przedstawionym radnym w kwietniu było 4 z!/, 

c) Dodatek za warunki pracy: 
• dodatek za prowadzenie zajęć dydaktycznych i wychowawczych w klasach łączonych w 

wysokości 10% stawki godzinowej, przy liczbie uczniów powyżej 20 /obecnie mamy zapis, że 
nauczycielom prowadzącym zajęcia dydaktyczne i wychowawcze w trudnych lub uciążliwych 
warunkach pracy, przysługuje dodatek w wysokości 10% stawki godzinowej/, 

• w przypadku realizacji zajęć z dzieckiem zakwalifikowanym do kształcenia specjalnego 
przysługuje dodatek w wysokości: 

- upośledzenie umysłowe w stopniu lekkim - 5% stawki godzinowej, 
- upośledzenie umysłowe w stopniu umiarkowanym - 7% stawki godzinowej, 
- upośledzenie umysłowe w stopniu znacznym - 10% stawki godzinowej, 
obliczanej jak za godziny ponadwymiarowe za każdą faktycznie przepracowaną godzinę, jeżeli 
zajęcia prowadzone są w ramach godzin ponadwymiarowych, jak również w ramach przysługującego 
pensum nauczyciela. 

d) Wynagrodzenie za godziny ponadwymiarowe i godziny doraźnych zastępstw: 

• wynagrodzenie za godziny ponadwymiarowe przydzielone w planie organizacyjnym nie 
przysługuje za dni, w których nauczyciel nie realizuje zajęć z powodu przerw przewidzianych 
przepisami o organizacji roku szkolnego, rozpoczynania lub kończenia zajęć w środku 
tygodnia oraz za dni usprawiedliwione nieobecności w pracy, z wyjątkiem godzin 
ponadwymiarowych przypadających w dniach, w których nauczyciel nie mógł realizować z 
przyczyn leżących po stronie pracodawcy, np. w związku z zawieszeniem zajęć z powodu 
klęski żywiołowej lub mrozów; 

• Wprowadzenie zapisu, ze wynagrodzenie za godziny ponadwymiarowe i doraźnych zastępstw 
przysługuje za godziny faktycznie zrealizowane. 

e) Dodatek mieszkaniowy: 
• Wysokość nauczycielskiego dodatku mieszkaniowego, w zależności od liczby osób w rodzinie 

uprawnionego nauczyciela miesięcznie: 
- przy 1 osobie w rodzinie - 1 O z! /obecnie jest 7 zł/; 
- przy 2 osobach w rodzinie - 11 zł /obecnie jest 14 z!/; 
- przy 3 osobach w rodzinie - 12 z! /obecnie jest 21 z!/; 
- przy 4 i więcej osobach w rodzinie - 13 z! /obecnie jest 30 z!/. 

Radni nie wnieśli żadnych uwag do przedstawionego projektu uchwały. Przystąpiono do odczytaniu 
projektu i glosowania. W glosowaniu jawnym nad projektem uchwały udział wzięło 14 radnych. 14 
radnych glosowało za podjęciem uchwały, nikt nie glosował przeciw, nikt od głosu się nie wstrzyma!. 
Uchwala została podjęta 14 glosami. 
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Ad.8 
Kolejny punkt to podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Kowiesy na lata 2012-2015. Omówienia projektu dokonała pani Skarbnik, 
wyjaśniając, że w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy Kowiesy dokonuje się zmian w zakresie 
dostosowania planowanych wysokości budżetowych na rok 2012, i tak dochody zwiększa się o kwotę 
418.507,74 zł, wydatki zwiększa o kwotę 78.507,74 zł, rozchody zwiększa się o kwotę 290.000,00 zł, 
przychody z tytułu kredytu zmniejsza się o kwotę 50.000,00 zł. 
W załączniku przedsięwzięć wprowadza się na rok 2013 zadanie pn. ,,Budowa li etapu drogi gminnej 
Nr 115 152E Wędrogów - Wola Pękoszewska, łączącej drogę krajową Nr 70 z drogą powiatową Nr 
1330E, przebudowa kolidującej sieci kablowej telekomunikacyjnej". Planowane środki na to zadanie w 
2013 roku wynoszą 2.834.074,26 zł, jest to wartość według kosztorysu inwestorskiego. Na 
dofinansowanie realizacji tego zadania będzie złożony wniosek o dofinansowanie w kwocie 
850.222,28 zł z dotacji budżetu państwa w ramach tzw. , Schetynówki", zadanie to będzie się 
kwalifikowało również na dofinansowanie ze środków Urzędu Marszałkowskiego w ramach TFOGR. 
Ponadto z lat 2012-2013 przesuwa się na lata 2013-2014 zadanie pn: ,,Edukacyjne Wrota Regionu 
Łódzkiego". 

Radni nie wnieśli żadnych uwag do przedstawionego projektu uchwały. Przystąpiono do odczytaniu 
projektu i głosowania. W głosowaniu jawnym nad projektem uchwały udział wzięło 14 radnych. 14 
radnych głosowało za podjęciem uchwały, nikt nie głosował przeciw, nikt od głosu się nie wstrzymał. 
Uchwała została podjęta 14 głosami. 

Ad.9 
Kolejny punkt to podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu i w budżecie gminy na 2012 rok. 
Omówienia projektu dokonała pani Skarbnik. 
Dochody zwiększa się o kwotę 418.507,74 zł, która wynika z następujących tytułów: 

• 24.980,00 zł to środki wynikające z porozumienia z Dyrekcją Lasów Państwowych w związku 
z realizowanym remontem drogi w Chojnatce (20% wartości remontu), 

• 337.476,57,00 zł to kwota refundacji wydatków poniesionych w związku z przebudową OSP w 
Paplinie (są to środki z UE program PROW, ogółem 44% wartości inwestycji), 

• 49.925,17 zł to zwrot części wydatków poniesionych w 2011 roku na fundusz sołecki (dotacja 
z budżetu państwa w wysokości 30% wydatków), 

• 6.126,00 zł - dotacja z budżetu państwa na zadania z pomocy społecznej. 

Wydatki zwiększa się o kwotę 78.507,74 zł, w tym: 
• 

• 

• 

• 

17.381,74 zł zwiększa się wydatki na dostarczaniu wody (w tym głównie na opłaty za energię 
elektryczną na SUW), 
25.000,00 zł planuje się zakup pługa do odśnieżania dróg gminnych (hydrauliczny, 
montowany do samochodu strażackiego w Paplinie), 
30.000,00 zł planuje się zwiększyć wydatki na remont dróg w Wycince Wolskiej ( pierwotnie 
planowano 100.000,00 zł, na remont dwóch dróg z destruktu wydano kwotę 45 tys., 
natomiast kosztorys na remont drogi od Wycinki do Woli Pęk. opiewa na kwotą 85 tys. zł), 
6.126,00 zł to zwiększenie wydatków w GOPS na zasiłki stałe, okresowe i składki zdrowotne 
(środki z dotacji budżetu państwa). 

Różnica pomiędzy zwiększeniem dochodów a zwiększeniem wydatków wynosi 340.000,00 zł i środki 
te planuje się przeznaczyć na zmniejszenie planowanego kredytu 50 tys. zł i zwiększenie spłat rat 
kredytów o 290 tys. zł. 
Ponadto w wydatkach budżetu dokonuje się zmian w zakresie dostosowania planu do potrzeb w 
paragrafach w ramach zadań już ujętych w budżecie w poszczególnych rozdziałach. 

Radna Barbara Białek zapytała o wysokość dotacji z budżetu państwa w wysokości 30% wydatków 
poniesionych na fundusz sołecki w 2011 r. - skąd się bierze te 30%? 

Pan Wójt wyjaśnił, że ustawa o funduszu sołeckim określa, że wydatki wykonane w ramach funduszu 
podlegają zwrotowi w następującej wysokości: 

1) 30 % wykonanych wydatków - dla gmin, w których K0, jest mniejsze od średniego Ko, w skali 
kraju, 
2) 20 % wykonanych wydatków - dla gmin, w których Ko wynosi od 100 % do 120 % średniego Ko, 

w skali kraju, 
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3) 10 % wykonanych wydatków - dla gmin, w których Kb jest większe od 120 % średniego K" w 
skali kraju, 
gdzie Kb, oznacza - średnią kwotę bazową w kraju (2,399,29 zł) - obliczaną dla gmin wiejskich i 
miejsko-wiejskich, ujętych w rejestrze terytorialnym, a Kb oznacza kwotę bazową - obliczonąjako 
iloraz wykonanych dochodów bieżących danej gminy za rok poprzedzający rok budżetowy o dwa lata 
oraz liczby mieszkańców zamieszkałych na obszarze danej gminy (w gminie Kowiesy wynosiło 
2,245,44), według stanu na dzień 31 grudnia roku poprzedzającego rok budżetowy o dwa lata, 
ustalonej przez Prezesa GUS. 

Radni nie wnieśli więcej uwag do przedstawionego projektu uchwały. Przystąpiono do odczytaniu 
projektu i głosowania. W głosowaniu jawnym nad projektem uchwały udział wzięło 14 radnych. 14 
radnych głosowało za podjęciem uchwały, nikt nie głosował przeciw, nikt od głosu się nie wstrzymał. 
Uchwała została podjęta 14 głosami. 

Ad.10 
Kolejny punkt to podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości w drodze 
umowy darowizny. Omówienia projektu dokonał pan Wójt wyjaśniając, że przedmiotem przejęcia z 
przeznaczeniem na cele publiczne jest działka zabudowana budynkiem mieszkalnym i budynkami 
gospodarczymi nr 82/2 o pow.O, 1400 ha położona w obrębie Wędrogów, a mianowicie: 

1. budynki gospodarcze - na garażowanie samochodów ciężarowych, stanowiących własność 
Gminy Kowiesy, wykonujących odśnieżanie dróg na terenie gminy, oraz na pomieszczenia 
składowe. 

2. budynek mieszkalny z przeznaczeniem na utworzenie świetlicy wiejskiej oraz do 
wykorzystywania przez gminne organizacje nieformalne np. Gminny Kabaret Banialuka, Koła 
Gospodyń Wiejskich. 

Wykorzystanie obiektu na ten cel jest zasadne, ze względu na brak w pobliskich miejscowościach
Kowiesy, Wędrogów, Wymysłów, Chrzczonowice, Chojnatka, Chojnata, Franciszków pomieszczeń z 
przeznaczeniem na miejsce spotkań czy zebrań mieszkańców. W świetlicy odbywałyby się zebrania 
sołeckie dla sołectw Kowiesy-Wymysłów, Wędrogów, Chojnata, Chojnatka, Franciszków, 
Chrzczonowice. 

Radni nie wnieśli żadnych uwag do przedstawionego projektu uchwały. Przystąpiono do odczytaniu 
projektu i glosowania. W glosowaniu jawnym nad projektem uchwały udział wzięło 14 radnych. 14 
radnych głosowało za podjęciem uchwały, nikt nie głosował przeciw, nikt od głosu się nie wstrzymał. 
Uchwała została podjęta 14 głosami. 

Ad.11 
Kolejny punkt to podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości w drodze 
umowy darowizny. Omówienia projektu dokonał pan Wójt wyjaśniając, że przedmiotowa nieruchomość 
oznaczona numerami działek 14/6, 15/8 i 15/10 o łącznej powierzchni 0,7836 ha położona w obrębie 
ewidencyjnym Wymysłów zostanie przeznaczona na cele publiczne w celu urządzenia parku 
wiejskiego. Działki położone są na Obszarze Chronionego Krajobrazu Dolina Chojnatki, z tego 
względu utworzenie parku miałoby na celu zachowanie ekologicznych terenów przyrody i 
podniesienie walorów turystyczno-rekreacyjnych gminy. Park byłby miejscem wypoczynku dla 
mieszkańców gminy. 

Radni nie wnieśli żadnych uwag do przedstawionego projektu uchwały. Przystąpiono do odczytaniu 
projektu i glosowania. W glosowaniu jawnym nad projektem uchwały udział wzięło 14 radnych. 14 
radnych głosowało za podjęciem uchwały, nikt nie glosował przeciw, nikt od głosu się nie wstrzymał. 
Uchwala została podjęta 14 głosami. 

Ad.12 
Kolejny punkt to interpelacje i zapytania radnych. 

Nie zgłoszono żadnych interpelacji i zapytań wobec czego Pani Przewodnicząca przeszła do 
kolejnego punktu obrad. 

Ad. 13 
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Kolejny punkt to wolne wnioski i informacje. 

Jako pierwszy głos zabrał pan Wójt, który poruszył omawianą na wczorajszym posiedzeniu 
wszystkich komisji rady gminy propozycję partycypacji gminy w 2013 w kosztach inwestycji drogowej 
powiatu na terenie gminy Kowiesy w wysokości 30% kosztów inwestycji /propozycja partycypacji 
gminy w kosztach inwestycji drogowych została wysunięta na spotkaniu z panem Starostą i 
przedstawicielem Wydziału Dróg w ubiegłym tygodniu, partycypacją miało by być objęte konkretne 
przedsięwzięcie - droga powiatowa o najbardziej zniszczonej nawierzchni, zadanie to wejdzie do 
budżetów powiatu i gminy/. Pan Wójt poprosił radnych o zajęcie stanowiska w tej sprawie. 

Następnie głos zabrała Pani Ewa Pawlak - Radna Powiatu Skierniewickiego, która wyjaśniła, że 
powiat znajduje się w ciężkiej sytuacji finansowej i partycypacja gminy daje w zasadzie jedyną 
możliwość na przeprowadzenie gruntownych remontów dróg powiatowych na naszym terenie. W 
pierwszych rozmowach ze Starostą była mowa o partycypacji gmin w wysokości 50% kosztów 
inwestycji. Żadna z gmin na razie jeszcze nie złożyła stosownej deklaracji o partycypacji. Wytypowane 
do modernizacji z udziałem gmin drogi będą wykonywane w pierwszej kolejności. Radna podkreśliła, 
że priorytetem są własne inwestycje drogowe ale drogi powiatowe są częściej używane - wszyscy z 
nich korzystamy. Na pewno istnieje potrzeba remontu części nawierzchni i przebudowy skrzyżowania 
w Turowej Woli /na mini rondo/, remont nawierzchni drogi w Jeruzalu oraz nawierzchni drogi w Starym 
Wylezinie, która z pewnością ucierpi podczas prac nad budową wiaduktu kolejowego w Nowym 
Wylezinie. Pani Ewa Pawlak nadmieniła, że powiat rozpocznie wkrótce prace nad utwardzeniem 
poboczy ziemnych destruktem drogi w Paplinie oraz powierzchniowo grysem z emulsją zostanie 
utwardzona nawierzchnia drogi powiatowej w Jeruzalu przez wieś, więc raczej na razie nie będzie 
konieczności położenia tam w przyszłym roku nakładki asfaltowej. 

Radny Cezary Żukowski zapytał o wpływ częściowej partycypacji w inwestycjach drogowych powiatu 
na budowę dróg gminnych np. na Nowym Lindowie, Jakubowie czy Budach Chojnackich. Czy kiedy 
będziemy wnosić o remonty naszych dróg gminnych nie usłyszymy jako argumentu przeciw, że środki 
poszły na inwestycje powiatu? W naszych obwodach nie ma porządnych dróg, destrukt jest na otarcie 
łez, w inwestycjach wieloletnich nie ma zaplanowanego położenia nakładki 500 m czy 1500 m np. na 
drogę w Nowy Lindów - Jakubów. Przed dzisiejszą Sesją sołtys z Nowego Lindowa zapytała czy na 
pewno będzie materiał na drogę z funduszu soleckiego. Dzieci idą do szkół do Piekar czy do 
Mszczonowa a nie do naszych placówek oświatowych, bo do Jeruzala nie ma porządnego dojazdu a 
od strony Gminy Mszczonów jest podstawiany autobus szkolny. Młodym trudno naszymi drogami 
dojechać do pracy a zimą jest wręcz tragicznie. 

Radny Mariusz Antos zauważył, że wczorajsza dyskusja nad tematem partycypacji w inwestycjach 
drogowych powiatu trochę nas podzieliła. 

Radny Andrzej Krajewski stwierdził, że powinno się podjąć decyzję, remont której drogi powiatowej 
chcemy wesprzeć. 

Przewodnicząca Rady wskazała, że jest szansa na to, żeby wreszcie stan dróg powiatowych na 
naszym terenie się zmienił więc należy się nad tą kwestią pochylić. 

Radny Bogdan Mioduszewski zauważył, że gmina ma swoje zadania do realizacji a powiat swoje. A 
tutaj mamy sytuację jak za Gierka - ,.Pomożecie - pomożemy". Jeżeli powiaty nie mogą zrealizować 
swoich zadań to trzeba je zlikwidować. 

Radny Cezary Żukowski spytał, co powiedzieć ludziom z biednych miejscowości, którzy mają drogi 
piaszczyste i mogą się jedynie cieszyć z tych paru lamp oświetlenia. 

Radny Bogdan Mioduszewski stwierdził, że on wodociągu na Ulaskach to chyba nie doczeka a tu 
mamy się martwić o powiat, że nie ma pieniędzy na swoje drogi. 

Pani Przewodnicząca wskazała, że musimy podjąć decyzję o partycypacji już dzisiaj, by zadania 
znalazły się w projektach budżetów. 

Wiceprzewodniczący Janusz Brzeziński wskazał, że drogi powiatowe są nasze - my nimi 
uczęszczamy. Drogą na Starym Wylezinie do p. Pietrzaka jeździ 3 czy 4 gospodarzy a drogą 

8 



Protokół z XXI Sesji Rady Gminy Kowiesy w d11i11 26 września 2012 roku 

powiatową 44. W każdym okręgu są lepsze i gorsze drogi. My dostaliśmy na nasze drogi na Starym 
Wylezinie destrukt, różnej jakości i sami go rozgarnęliśmy /dziś już zaczyna przerastać trawą/. Do 
innych miejscowości np. do Chrzczonowic, czy na Wycinkę Wolską poszły równiarki i walec i drogi tam 
wyglądają o wiele lepiej. U nas mieszkańcy się cieszą, że nie muszą już wyciągać pojazdów 
ciągnikami. To że dzieci z Bud Chojnackich czy Nowego Lindowa chodzą do innych placówek 
oświatowych nie wynika z braku dobrego dojazdu, czy z tego, że od strony Mszczonowa podstawiany 
jest autobus, a z tego, że są emocjonalnie związani z tamtymi terenami. Prawda jest taka, że nie stać 
nas na asfalt na Nowym Lindowie czy Starym Wylezinie, a z dróg powiatowych każdy korzysta. 
Starosta przyjedzie na wizytację dróg raz na jakiś czas. Kiedy był ostatnio droga na Starym Wylezinie 
była najgorsza w całym powiecie /przełomy zostały dopiero zniwelowane walcem po wizycie 
przedstawicieli powiatu/. Teraz droga ta zostanie rozjeżdżona przez samochody jeżdżące na plac 
budowy w Nowym Wylezinie. Należy też rozważyć kwestię wspólnego porozumienia się powiatu, 
gminy i wykonawcy budowy wiaduktu kolejowego co do remontu tej drogi po zakończeniu inwestycji. 
Wiceprzewodniczący podkreślił, że powiat i gmina są na siebie skazane. My korzystamy z dróg 
powiatowych na naszym terenie non stop. Nie będziemy dofinansowywać dróg powiatowych na 
terenie innych gmin tylko na terenie naszej gminy. 

Radny Cezary Żukowski wskazał, że mieszkańcy Nowego Lindowa jeżdżą za stodołami, od 
zaplecza. Radny podkreślił, że nie wszyscy mają takie same drogi tak jak twierdzi pan 
Wiceprzewodniczący, mieszkańcy Nowego Lindowa nie decydowali czy ma być na ich drogach 
tłuczeń czy żwir. Radny nie kwestionuje np. istnienia lepszej nawierzchni drogi na Borszycach - tam 
też mieszkają ludzie. Radny wskazał również, że zarzuca mu się, że nie występował o drogi. 

Pan Wójt wyjaśnił że na Nowym Lindowie w ubiegłej i obecnej kadencji uregulowano stany prawne 
gruntów dotyczące dróg - zasiedzenie w 2008 r. działki nr 16/3 /koszt 3 tys. zł/, podział działek i 50% 
kosztów zamiany gruntów celem zmiany przebiegu drogi /z p. Tyrajskim/, w latach 2009-201 O 
wykonano 3,5 km dróg żwirowych wcześniej porośniętych trawą, z których pojazdy wyciągano 
ciągnikami i były problemy z odśnieżaniem - mieszkańcy ustawiali kamienie, w przeciągu 2 ostatnich 
lat wykonano 2 linie oświetlenia ulicznego - jedna ponad 2 km długości, druga 0,5 km długości 
/mieszkańcy zdecydowali się przekazać na to swój fundusz sołecki, którym i tak są środki własne 
gminy i stanowiło to mniej niż 20 % kosztów całej inwestycji/. Wszystko to można sprawdzić. Na 
wszystko są dokumenty. 

Radny Cezary Żukowski wskazał, że droga koło p. Tyrajskiego prowadzi do 2 gospodarstw. W 
obrębie Jakubów konieczne jest zrobienie głównej drogi koło p. Strzeleckiego do krzyża, a te drogi 
które zostały wykonane przez pana Wójta i panią Rybicką są drogami dojazdowymi do pól, tam nikt 
nie będzie jeździł. O tym, że drogi te mają być robione radny nie wiedział. 

Pani Przewodnicząca odparła, że p. Zieliński i p. Tyrajski też musząjakoś wyjechać. 
Radny Cezary Żukowski zdziwił się, że pani Przewodnicząca z nim polemizuje i wyraził przekonanie, 
że to nie on powinien zabiegać o skrzyżowanie Turowej Woli tylko pani Przewodnicząca. 

Pani Przewodnicząca poprosiła o przegłosowanie, czy rada gminy wyraża zgodę na 30% partycypację 
w kosztach inwestycji drogowych powiatu? 

W głosowaniu jawnym udział wzięło 14 radnych, 10 radnych glosowało za partycypacją, 4 radnych 
było przeciwnych, głosów wstrzymujących się nie odnotowano. 

Pan Wójt poprosił radnych o wskazanie drogi powiatowej, w której remoncie partycypowałaby gmina w 
2013 roku. Pan Wójt wyjaśnił, że największe niebezpieczeństwo kolizji występuje na skrzyżowaniu 
dróg powiatowych w Turowej Woli. Pan Wójt przypomniał również, że droga powiatowa przez wieś 
Jeruzal zostanie powierzchniowo utwardzona w przyszłym tygodniu. 

Radna Barbara Białek wskazała, że przychyli się do tego by w przyszłym roku partycypować w 
kosztach remontu drogi powiatowej w Turowej Woli, jeżeli zostanie zagwarantowane, że w kolejnym 
roku partycypacją zostanie objęta droga powiatowa w Jeruzalu /od skrzyżowania na Łajszczewie, 
jeżeli nie do samych Kowies to choć do skrzyżowania na Paplin/. 

Stanowisko to podzielił również radny Mariusz Antos. 
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Pani Przewodnicząca wskazała na to, że w dużej mierze do kolizji na skrzyżowaniu w Turowej Woli 
dochodzi przez zmianę organizacji ruchu. W związku z tym została poproszona przez mieszkańców o 
to, by dowiedzieć się kto i z czyjej inicjatywy zmienił organizację ruchu na przedmiotowym 
skrzyżowaniu - wcześniej drogą z pierwszeństwem była droga na Grzymkowice, teraz drogą z 
pierwszeństwem jest droga Huta Zawadzka- Biała Rawska. Jadąc od Grzymkowie nie wiadomo jak się 
ustawić na skrzyżowaniu. Ostatnio też miało miejsce zdarzenie drogowe- jeden z uczestników ruchu 
drogowego jadący od Huty Zawadzkiej w stronę Białej Rawskiej rozjechał mostek na skrzyżowaniu. 

Radny Andrzej Krajewski zapytał, czy w tych pracach, które mają być wykonane w tym roku na 
drodze powiatowej w Jeruzalu również będziemy partycypować w wysokości 30% kosztów? 

Pan Wójt wyjaśnił, że nie. Prace wykonywane są w ramach bieżącego utrzymywania dróg. Miało być 
to zrobione już w czerwcu ale się nie udało powiatowi tego zrealizować. 

Radny Mariusz Antos wskazał, że razem z radną Barbarą Białek był w Starostwie i dopominał się o 
remonty wszystkich dróg powiatowych na terenie naszej gminy. 

Radny Andrzej Krajewski zauważył, że po zakończeniu inwestycji kolejowej w Nowym Wylezinie 
droga przez Stary Wylezin również będzie kwalifikować się do remontu. Wykonawca budowy wiaduktu 
powinien się dołożyć do nakładki asfaltowej na przedmiotowej drodze. 

Pan Wójt poprosił by nie mieszać ze sobą następujących kwestii, mianowicie sprawy partycypacji w 
inwestycjach drogowych powiatu i kwestii użyczenia wykonawcy budowy wiaduktu kolejowego dróg 
powiatowych na czas trwania inwestycji do przejazdu sprzętu i materiałów na plac budowy i sprawy 
naprawy tych dróg po zakończeniu inwestycji. My nie mamy wpływu na to jakie uzgodnienia między 
powiatem a wykonawcą wiaduktu zostaną poczynione. Pan Wójt wyjaśnił, że powiat ma już 
doświadczenie w użyczaniu dróg związane z budową autostrady /z gminy Bolimów odbywał się 
transport materiałów na węzeł Stryków/. 

Radny Andrzej Krajewski wskazał, żeby zwrócić baczną uwagę na to, żeby podczas tego typu 
ustaleń nasz interes nie został pominięty. Radny dodał, że trzeba będzie przypilnować, żeby destrukt 
który będzie miał iść na nasze drogi powiatowe nie poszedł na naprawy dróg w innych gminach. 

Przewodnicząca Rady Gminy zwróciła się do radnych o przegłosowanie kwestii partycypacji remontu 
drogi powiatowej w Turowej Woli w 2013 r. i partycypacji w kosztach modernizacji drogi powiatowej w 
Jeruzalu w roku 2014 w wysokości 30% inwestycji. 

W glosowaniu jawnym udział wzięło 14 radnych, 14 radnych glosowało za przedstawioną propozycją, 
nikt nie głosował przeciwko, nikt od głosu się nie wstrzymał. Propozycja została przyjęta 14 głosami. 

Przewodnicząca Rady Gminy, zobligowana przez mieszkańców sołectwa Turowa Wola, zwróciła się z 
pytaniem do Pani Ewy Pawlak i Wójta Gminy o to, czy GDDKiA przekazała powiatowi rekompensatę 
pieniężną za zniszczone podczas przebudowy OK nr 8 drogi powiatowe? Mieszkańcy operowali 
kwotami rzędu 800 tys. zł a nawet 8 mln zł. 

Pani Ewa Pawlak wyjaśniła, że żadne środki finansowe z tego tytułu nie wpłynęły do budżetu powiatu. 
Dodała też, że to nie inwestor a wykonawca przebudowy jest zobowiązany do naprawy na własny 
koszt dróg uszkodzonych w wyniku prowadzonych prac. 

Pan Wójt dodał, że wykonawca zobowiązany był do wykonania inwentaryzacji /tzw. przegląd zerowy/ 
wraz z opisem stanu technicznego wszystkich dróg przewidzianych do transportu w ramach 
prowadzonej budowy i sąsiadujących budynków oraz wykonania dokumentacji fotograficznej. 
Dotyczyło to m.in. naszej drogi w Chrzczonowicach /wcześniej tłuczniowa teraz destrukt/ i drogi przez 
osiedle w Kowiesach. Najwięcej zgłoszeń dotyczących uszkodzeń budynków jest na dzień dzisiejszy 
w Zawadach. Pan Wójt nadmienił, że sygnalizowana na poprzedniej sesji sprawa umieszczenia 
błędnej nazwy miejscowości Chrzczonowice została zgłoszona do GDDKiA, jak również są problemy z 
uzyskaniem od GDDKiA stałej organizacji ruchu na S-8, której to niestety z nami nie konsultowano. 

Pan Wójt odniósł się do kwestii zmiany organizacji ruchu na skrzyżowaniu dróg powiatowych w 
Turowej Woli i wyjaśnił, że 2 razy do roku jest powoływana specjalna komisja drogowa, w skład której 
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wchodzą przedstawiciele KMP w Skierniewicach, Wydziału Dróg Starostwa Powiatowego i gminy 
Kowiesy /wójt lub pracownik UG/. Robione są objazdy jak również wykonywane są pomiary natężenia 
ruchu i na tej podstawie wprowadza się zmiany. Wprowadzenie zmiany organizacji ruchu na 
skrzyżowaniu dróg powiatowych w Turowej Woli było podyktowane m.in. sygnałami jakie docierały do 
zarządcy drogi, że jadący od strony Huty Zawadzkiej czy Białej Rawskiej nie wyhamowywują przed 
skrzyżowaniem i tym, że większe natężenie ruchu występuje na drodze z i w kierunku Białej Rawskiej. 
Stała organizacja ruchu na drogach powiatowych jest opiniowana przez KMP w Skierniewicach. My 
również mamy stałą organizację ruchu na naszych drogach gminnych i lokalnych zaopiniowaną przez 
KMP w Skierniewicach i zatwierdzoną przez powiat. Na powiecie ciąży również obowiązek 
okresowych kontroli prawidłowości stosowania, wykonania i utrzymania znaków drogowych oraz 
wszelkich innych urządzeń bezpieczeństwa drogowego na drogach powiatowych i gminnych na 
terenie powiatu. Pan Wójt nadmienił, że dwukrotnie badania natężenia ruchu były również 
przeprowadzane na naszej drodze gminnej Pękoszew-Wędrogów /w związku ze składaniem wniosku 
o dofinansowanie w ramach „Schetynówki"/. 

Radny Ireneusz Bedełek zasygnalizował konieczność naprawy przejazdu z przepustem nad rowem 
melioracyjnym na Wycince Wolskiej koło posesji nr 20. Przejazd jest uszkodzony, rozsypuje się i grozi 
zaiwaniem. 

Pan Wójt wyjaśnił, że przejazd zostanie naprawiony przez Gminną Spółkę Wodną w terminie do 1 O 
października br. Naprawa miała zostać przeprowadzona już w ubiegłym roku, niestety wykonawca nie 
zdążył tego zrobić do końca 2011 r. Ze względów bezpieczeństwa przedmiotowy przejazd został więc 
oznakowany przez naszych pracowników słupkami obrysowymi. 

Sołtys Jakubowa Mieczysław Włodarski zasygnalizował kwestię poruszających się po drogach 
Jakubowa, na których występuje ograniczenie tonażowe, samochodów typu TIR. Kierowcy nie 
wjeżdżają od strony Błażejewie, bo nadkładają drogi. Co zrobić, gdy zostaną zaiwane przejazdy? 

Pan Wójt wyjaśnił, że dla nas istotna jest data naruszenia z dokładną godziną i numer rejestracyjny 
pojazdu. Na tej podstawie możemy kierować sprawę do sądu. 

Radny Andrzej Krajewski odniósł się do ograniczeń tonażowych na drogach dojazdowych- jak ma po 
tych drogach poruszać się ciężki sprzęt, jak mieszkańcy mają do siebie wjeżdżać? 

Pan Wójt wyjaśnił, że początkowo drogi odjazdowe miały być drogami żwirowymi o ulepszonej 
nawierzchni. Udało nam się wywalczyć by były to drogi asfaltowe. Z uwagi na możliwość przejazdu po 
tych drogach samochodów typu TIR miały być to drogi kategorii KR1. Nie ustalano z nami projektu 
stałej organizacji ruchu a pojawiły się już ograniczenia tonażowe na drogach dojazdowych do 8 i 1 O 
ton oraz znaki „droga wewnętrzna" /eliminacja tzw. obcego transportu/. Nie dotyczy to jednak ruchu 
lokalnego. Ponadto jeżeli będzie to przejazd 1 czy dwóch TIRÓW na dobę to nie będzie mieć to 
większego oddziaływania na nawierzchnię drogi. Wszystko zależy od natężenia ruchu, wagi pojazdu i 
od panujących warunków pogodowych. 

Radny Andrzej Krajewski wskazał na wąskie zjazdy na posesje z dróg dojazdowych - samochody 
ciężarowe z przyczepami mają problemy ze „złożeniem się" w zjazd. 
Ponadto radny wskazał na konieczność wyegzekwowania takich warunków co do przewozu z Paplina 
żwiru drogą gminną Chrzczonowice- Stary Wylezin na plac budowy w Nowym Wylezinie by nie było to 
z uszczerbkiem dla nas /zapewnienie konieczności prawnego wyegzekwowania postanowień 
porozumienia/ - do stanowiska tego przychylił się Wiceprzewodniczący Janusz Brzeziński. 

Sołtys Chrzczonowic Włodzimierz Cybulski wskazał na fatalny zjazd z wiaduktu na Chrzczonowicach 
koło p. Orzechowskich - skarpa, nie widać kto jedzie od strony żwirowni. 

Pan Wójt wyjaśnił, że przedmiotowa sprawa była sygnalizowana Dyrektorowi Arturowi Cisowskiemu i 
przed zakończeniem przebudowy zjazd z przedmiotowego wiaduktu ma zostać w sposób prawidłowy 
połączony z naszymi drogami a stary zjazd od żwirowni będzie zlikwidowany. 

Sołtys Włodzimierz Cybulski po raz kolejny wskazał na wąskie pobocza koło p. Fidrysiak na 
Chrzczonowicach, a sołtys Paplinka Aldona Połosak zwróciła uwagę na brak połączenia drogi 
dojazdowej z drogą powiatową w Wędrogowie koło stacji LPG. 
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Pani Przewodnicząca Rady, zobligowana przez mieszkańców Turowej Woli, zapytała czy w 
najbliższym czasie istnieją realne szanse na przeprowadzenie remontu budynku OSP w Turowej 
Woli? 

Pan Wójt wyjaśnił, że na remont budynku OSP w Turowej Woli został opracowany kosztorys i 
złożyliśmy do Wojewódzkiego Zarządu OSP wniosek o dofinansowanie tego remontu- niestety nie 
uzyskaliśmy dofinansowania /środki przydzielono Skierniewicom/. Pan Wójt nadmienił, że w przyszłym 
roku istnieje możliwość pozyskania dofinansowania w ramach „Odnowy i rozwoju wsi" na remont, 
przebudowę i wyposażenie obiektów pełniących funkcje publiczne, społeczno-kulturalne, rekreacyjne i 
sportowe, w tym obiektów zabytkowych z programu „Leader". Mamy już przeprowadzoną pod tym 
kątem inwentaryzacje budynków OSP Turowa Wola, OSP Lisna i świetlicy w Starym Wylezinie. 

Pani Przewodnicząca wskazała na konieczność wymiany dachu i podłóg w remizie w Turowej Woli i 
urządzenia sanitariatów. 

Sołtys sołectwa Borszyce - Wola Pękoszewska Bolesław Wacławek zasygnalizował konieczność 
naprawy odcinka drogi powiatowej za zjazdem z wiaduktu na Franciszkowie przed tartakiem w 
Kowiesach. 

Pani Ewa Pawlak wyjaśniła, że jeżeli wzmiankowany odcinek nie zostanie naprawiony przez 
wykonawcę przebudowy to naprawę przeprowadzi powiat. 

Sołtys Bolesław Wacławek wskazał na brak możliwości przedostania się do sąsiedniego 
województwa pojazdami wolnobieżnymi - brak dróg dojazdowych od Huty Zawadzkiej do Adamowic 
przy lesie i wskazał, że ze względu na to nastąpił wzmożony ruch pojazdów drogą przez Borszyce. 

Pan Wójt odniósł się do kwestii odcinka drogi powiatowej za wiaduktem - remontu nawierzchni 
przedmiotowej części drogi, podobnie jak i kwestii rowu, powiat nie włączył w zakres remontu drogi w 
Chojnacie w 201 O r. Odnośnie braku dróg dojazdowych przy S-8 za węzłem Huta Zawadzka pan Wójt 
wyjaśnił, że wspólnie z Burmistrzem Mszczonowa próbował przekonać GDDKiA do uwzględnienia 
przy przebudowie DK nr 8 istnienia konieczności tych dróg. Niestety GDDKiA stanęła na stanowisku, 
że ruch może odbywać się naszą drogą lokalną w Zawadach łącząca się z drogą na terenie gminy 
Mszczonów. Od strony gminy Mszczonów na nawierzchnię drogi ma zostać nawieziony destrukt. 

Radny Bogdan Mioduszewski wyjaśnił, że rozmawiał w tej sprawie z Burmistrzem Mszczonowa i na 
dzień dzisiejszy gmina Mszczonów nie ma możliwości pozyskania destruktu asfaltowego. 

Nie zgłoszono więcej wniosków. 

Ad.14 
W związku z wyczerpaniem porządku obrad Przewodnicząca zamknęła posiedzenie XXI Sesji Rady 
Gminy Kowiesy VI kadencji. 

Zakończenie sesji godz. 15.00 

Protokołowała: 

Anna Kłamajska-Nowak 

Przewodnicząca 
Rady Gminy ~owiesy 

,,.pi .·.v 
/-/ Barbara Kowalska 
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